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گزارش

وضعیت این روزهای بازار مســکن پیچیده و مبهم است و نکته مهمی که 
در بازار دیده می شــود، این است که بسیاری از فروشندگان مسکن از تصمیم 
خود منصرف شده اند.آن طور که گزارش ها نشان می دهد، روند افزایشی قیمت 
ملک باعث شده که تقریبا اغلب فروشندگان، میز قرارداد فروش را ترک کنند 
و ترجیح دهند برای فروش ملک خود دســت نگــه دارند.تحلیل مالکان این 
است که وقتی ملک خود را می فروشند، ساعتی بعد ضرر می کنند و نمی تواند 
ملکی را جایگزین کنند. به عبارتی، فایل مورد نظر خود را نمی توانند به همان 
سرعتی که قیمت ها بالا می رود، پیدا کنند.به گزارش خبرآنلاین،این شرایط از 
زمانی آغاز شده است که قیمت واحدهای مسکونی هم راستا با افزایش قیمت 
ارز شروع به جهش کرد، به طوری که در برخی مناطق شاهد رشدهای عجیب 
و غریب قیمت مسکن هستیم.جدیدترین گزارش مرکز آمار در خصوص تورم 

کالاها و خدمات نشــان می دهد در بهمن ماه ۱۴۰۱ تورم ماهانه مســکن در 
کل کشــور به ۲.۳ درصد رســیده اســت. تورم نقطه به نقطه مسکن هم که 
تغییر قیمت در مقایســه با ماه مشابه ســال قبل را نشان می دهد، از افزایش 
۴۱.۷ درصد حکایت دارد. این در شــرایطی است که رشد قیمت مسکن کل 
کشــور در ۱۲ ماهه منتهی به بهمن ماه ۱۴۰۱ به ۳۴.۸ درصد رسیده که در 
مقایسه با ۳۳.۷ درصد ماه گذشته رشد ۱.۱ درصد را نشان می دهد.در بخش 
اجــاره بها نیز طبق اعلام مرکز آمار شــاخص قیمت ماهیانه، نقطه به نقطه و 
سالیانه در بهمن ماه ۱۴۰۱ به ترتیب ۲.۳ درصد، ۴۱.۶ درصد و ۳۴.۷ درصد 
اعلام شــد.در این گزارش می توان به خوبی تاثیر تورم به وجود آمده در حوزه 
مسکن را در بازار مســکن و اجاره بها مشاهده کرد.گزارش های میدانی حاکی 
از آن اســت که در حال حاضر در تهــران با کمتر از متری ۴۰ میلیون تومان 

به ســختی می توان خانه خرید و ارقام بســیار بالا است. در این شرایط، بنابر 
پیش بینی فعالان بازار مســکن از وضعیت بازار پس از ورود به سال جدید در 
این جهت اســت که تعداد معاملات مسکن همچنان کاهشی و روند قیمت ها 
افزایشــی خواهد بود.در این شــرایط، ایرج رهبر، رئیس هیات مدیره انجمن 
انبوه سازان استان تهران اعتقاد دارد: به طور دقیق نمی توان درباره قیمت های 
در سال آینده پیش بینی کرد، اما با وضعیتی که می بینیم و با تورمی که وجود 
دارد، اگر کســی قصد و توان خرید مســکن دارد، امروز بهتر از فرداست، چرا 
که احتمالا در ســال آینده در بخش مسکن افزایش قیمت داشته باشیم.وی 
عنوان کرد: اما اگر دولت تمهیداتی اتخاذ کند ممکن است ورق برگردد و بازار 
مسکن کنترل و تورم برعکس شود، همانطور که الان سرمایه گذاری در طلا و 
ارز هم خیلی مطمئن نیســت و ممکن است یک شبه افت کند و سرمایه گذار 
را ورشکست کند. برای همین همه چیز به سیاستگذاری های دولت و وضعیت 

کلان اقتصادی بستگی دارد.

رفتار فروشندگان در بازار مسکن تغییر کرد

بانک مرکزی تورم بهمن ماه را اعلام کرد
طبق اعلام بانک مرکزی، نرخ تورم در ۱۲ ماه منتهی به بهمن  ۱۴۰۱ نسبت به 
۱۲ ماه منتهی به بهمن ماه ۱۴۰۰ به ۴۳.۶ درصد رسید. به گزارش ایسنا، خلاصه 
نتایج شــاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شهری ایران )براساس 
ســال پایه ۱۰۰=۱۳۹۵( در بهمن ماه ۱۴۰۱ به شرح ذیل است: - شاخص بهای 
کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شــهری ایــران در بهمن ماه ۱۴۰۱ به عدد 
۷۴۵.۱ رســید که نسبت به ماه قبل ۴.۴ درصد افزایش یافت. - شاخص مذکور 
در بهمن ماه ۱۴۰۱ نسبت به ماه مشــابه سال قبل معادل ۵۴.۶ درصد افزایش 
داشته است. - نرخ تورم در ۱۲ ماه منتهی به بهمن ماه ۱۴۰۱ نسبت به ۱۲ ماه 
منتهی به بهمن ماه ۱۴۰۰ معادل۴۳.۶  درصد است.گفتنی است؛ تمامی آمارهای 
مربوط به نرخ تورم از سال ۱۳۹۷ به بعد نیز در پایگاه اطلاع رسانی بانک مرکزی، 
در منوی آمارها و داده ها/ آمارهای اقتصادی/ سری زمانی شاخص بهای کالاها و 

خدمات مصرفی بروزرسانی شده است.

احتمال کاهش قیمت ارز در بازار
با توجه به سیاســت دولت و بانک مرکزی در خصوص عرضه ارز شرکت های 
پتروشــیمی در مرکز مبادلات، از دیروز ارز پتروشــیمی ها وارد این مرکز شده و 
قیمت ارز در معاملات براســاس عرضه و تقاضا تعیین می شود.به گزارش ایسنا، 
از روز ســه شنبه )۹ اســفندماه(، عرضه ارز شــرکت های پتروشیمی به  عنوان 
عرضه کنندگان ارزهــای صادراتی و متقاضیان ارزهای مزبور از طریق حضور در 
تابلوی دوم بازار متشکل ارز و طلا )مرکز مبادلات( انجام می گیرد.گفتنی است؛ 
بهــای ارزها در معاملات نیز به جای اعمال نــرخ ثابت ۲۸۵۰۰تومانی به ازای هر 

دلار، براساس میزان عرضه و تقاضا در بازار مذکور تعیین خواهد شد.

زمان تعیین دستمزد کارگران مشخص شد
ایسنا نوشت: نماینده کارگران در شورای عالی کار با تایید خبر برگزاری نشست 
فردای شــورای عالی کار با حضور نمایندگان کارگری و کارفرمایی در وزارت کار 
تاکید کرد: تعیین دســتمزد کارگران باید بعد از مشخص شدن هزینه معیشت 
کارگــران صورت بگیرد تا بتوانیم مبنایی برای ورود به مذاکرات و چانه زنی های 
مزدی داشــته باشیم.هادی ابوی اظهار کرد: فردا پنجشنبه نشست شورای عالی 
کار با حضور نمایندگان کارفرمایی و کارگری در وزارت کار برگزار می شود و در 
کنار موضوع آیین دادرســی کار به بحث دستمزد ۱۴۰۲ نیز خواهیم پرداخت.

وی در پاسخ به این پرسش که آیا کمیته دستمزد شورای عالی کار هزینه سبد 
معیشت را مشخص کرده است یا نه؟ گفت: روز گذشته کمیته مزد تشکیل شد 
اما هنوز درباره رقم هزینه ماهانه سبد معیشت کارگران به نتیجه نرسیده است. 
البته فردا قرار اســت کمیته مزد گزارشی در این خصوص ارائه کند ولی علیرغم 
آنکه چندین جلسه کمیته مزد تشکیل شده هنوز هزینه سبد معیشت کارگران 
تعیین نشده است.نماینده کارگران در شــورای عالی کار ارائه گزارشی از سوی 
نماینــدگان کارفرمایی را از دیگر محورهای جلســه فردا ذکر کرد و گفت: گروه 
کارفرمایی گزارشی در خصوص تعیین مزد منطقه ای ارائه خواهند کرد.به گفته 
ابوی تا زمانی که هزینه سبد معیشت به عنوان یک مبنا مشخص نشده نمی توان 
وارد مذاکرات مزد شــد. هزینه ماهانه ســبد معیشت باید ابتدا مشخص شود تا 
بتوانیم وارد چانه زنی های مزدی شویم.وی تاکید کرد: در حال حاضر هزینه های 
سبد معیشت کارگران از اجاره بها تا هزینه های درمان و خوراکی ها افزایش یافته 
و ملاک و تاکید گروه کارگری برای آغاز مذاکرات مزد به دست آمدن عدد سبد 

معیشت است.

شرایط تمدید شناسنامه گارانتی اعلام شد
مدیرکل دفتر خدمات فنی، مهندسی و نگهداری وزارت صمت، ضوابط قانونی 
مرتبط با شــرایط تمدید شناسنامه گارانتی را به اتحادیه ها و انجمن های مرتبط 
اعلام کرد.به گزارش ایسنا، حمید محله ای - مدیرکل دفتر خدمات فنی، مهندسی 
و نگهداری وزارت صمت - در نامه ای به اتحادیه ها و انجمن های مرتبط شــامل 
انجمن  لوازم خانگــی، انجمن  صوتی و تصویری، انجمن  صنفی کارفرمایی لوازم 
خانگی، شرکت سام سرویس، انجمن خدمات پس از فروش لواز خانگی، انجمن 
صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان لوازم خانگی کوچک، اتحادیه صنف دستگاه های 
مخابراتی، ارتباطی و لوازم جانبی، انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و 
اتحادیه صنف فناوران رایانه تهران، شرایط تمدید شناسنامه گارانتی را اعلام کرد.

پیش بینی ارزش بیت کوین
الگوریتــم یادگیری عمیق، قیمت بیت کوین را برای ۳۱ مارس ۲۰۲۳ تعیین 
کرد.به گزارش ایســنا به نقــل از کریپتو، علیرغم ثبت رشــد قابل توجه ارزش 
بیت کوین از اول ســال تاکنون، رمزارز برتر، چند هفته چالش برانگیز داشــته 
اســت و معامله گران و ســرمایه گذاران ارزهای دیجیتال به دنبال شاخص هایی 
از حرکت های بعدی آن هســتند؛ از جمله شاخص هایی که توسط پلتفرم های 
یادگیری ماشین ارائه می شــود.در این زمینه، الگوریتم های یادگیری عمیق در 
پلتفرم نظارت بر ارزهای دیجیتال )PricePredictions( قیمت بیت کوین را تا 
پایان ماه مارس ۲۳هزار و ۵۹۷ دلار تعیین کرده است.الگوریتم ها بر شاخص های 
تحلیل تکنیکال )TA(، از جمله شاخص قدرت نسبی )RSI(، میانگین متحرک 
)MA(، واگرایــی میانگین متحرک همگرایــی )MACD(، باندهای بولینگر 
)BB(، میانگین محدوده واقعی )ATR( و خط انباشــت/توزیع )A/D( و حجم  
تعادل )OBV( تکیه می کنند.به شــرطی که پیش بینی های انجام شده توسط 
الگوریتم های به کارگیری این شــاخص ها درســت باشد، به این معنی است که 
دارایی شــاخص مالی غیرمتمرکــز )DeFi( در ۳۱ مارس ۰.۷۹ درصد بالاتر از 
قیمت فعلی خود تغییر خواهد کرد.قیمت فعلی بیت کوین نشان دهنده کاهش 
۱.۳۳ درصدی در روز و کاهش قابل توجه ۵.۵۴ درصدی در طول هفته گذشته 
است اما با این وجود، همانطور که در آخرین نمودارهای بازیابی شده در ۲۸ فوریه 
نشان داده شده این ارزش ۱.۷ درصد بیشتر از ۳۰ روز قبل است.اینکه آیا اولین 
دارایی دیجیتال موفق به رسیدن به قیمت پیش بینی شده توسط الگوریتم های 
یادگیری عمیق می شود به تحولات پیرامون آن بستگی دارد.مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۰۶ تریلیون دلار برآورد می شــود که 
این رقم نسبت به روز قبل ۰.۰۱ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۴۲.۲۶ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۰۵ 
درصد افزایش داشته است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۴۰.۵۷ میلیارد دلار اســت که ۱۲.۹۴ درصد کاهش داشته است. حجم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۴.۶۸ میلیارد دلار است که ۱۱.۵۳ درصد 
از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام سکه های پایدار 
اکنون ۳۶.۵۱ میلیارد دلار اســت که ۸۹.۹۹ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال است.

افت ۱۶ هزار واحدی شاخص بورس 
شــاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روزگذشــته با ۱۶ هزار و ۳۴۸ 
واحد کاهش در ارتفاع یک میلیون و ۸۲۱ هزار واحدی ایســتاد.به گزارش ایرنا، 
شــاخص هم وزن با ۹۲۳ واحــد کاهش به ۵۳۷ هزار و ۸۷۰ واحد و شــاخص 
قیمت با ۵۴۷ واحد افت به ۳۱۸ هزار و ۹۰۳ واحد رســید.روز چهارشــنبه در 
معامــلات بورس تهران، بیش از ۱۵ میلیارد و ۵۷۵ میلیون ســهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش ۸۹ هزار و ۹۵۰ میلیارد ریال معامله شــد.همچنین معدنی 
و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۲ هزار و ۷۷۴ واحد، گروه مپنا )رمپنا( با یک هزار 
و ۲۵۶ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با ۶۰۳ واحد، ســرمایه گذاری گروه توسعه 
ملــی )وبانک( با ۴۸۹ واحد، مبین انرژی خلیج فــارس )مبین( با ۳۶۳ واحد و 
نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با ۳۳۱ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس 
داشتند.در مقابل فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با سه هزار و ۱۷۰ واحد، شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با یک هزار و ۹۱۳ واحد، ملی صنایع مس 
ایران )فملی( با یک هزار و ۵۲۲ واحد، پالایش نفت بندرعباس )شــبندر( با یک 
هزار و ۳۸۸ واحد و پالایش نفت تهران )شــتران( با یک هزار و ۲۸۶ واحد تاثیر 
منفی بر شاخص بورس همراه شد.بر پایه این گزارش، روز چهارشنبه نماد شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، گســترش سرمایه گذاری ایران خودرو 
)خگســتر(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد(، سایپا )خساپا(، پالایش نفت اصفهان 
)شپنا( و زامیاد )خزامیا( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.گروه فلزات اساسی 
هم در معاملات دیروز صدرنشــین برترین گروه های صنعت شد و در این گروه 
یک میلیارد و ۴۸۴ میلیون برگه ســهم به ارزش ۱۱ هزار و ۱۹۵ میلیارد ریال 
دادوستد شد.شاخص فرابورس نیز بیش از ۳۳ واحد کاهش داشت و به ۲۳ هزار 

و هفت واحد رسید.

اخبار کوتاه

ارز دیجیتال

بورس

تعجب می کنم چطور دولت سیزدهم دستاوردهای دولت 
روحانی در حوزه مذاکرات را مصادره نکرد. این بخشــی زا 
ســخنان حمید حسینی، فعال شناخته شــده اقتصادی و 
عوض اتاق ایران و عراق است.رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده هــای نفتــی ایــران در گفت وگویی بــا کافه خبر 
خبرآنلاین اعلام کرد که معتقد است مشکلات کشور بزرگتر 
از افراد است و از ابتدا نیز می شد حدس زد دولت کنونی قادر 
به حل بحران های اقتصادی نیست. او هر چند معتقد است 
ایران با ونزوئلایی شــدن فاصله دارد اما معتقد است ممکن 
است اتفاقی بدتر رخ بدهد و ایران به سرنوشت کشوری چون 
آرژانتین و روسیه دچار شود. مشروح گفت وگو با سید حمید 

حسینی در کافه خبر خبرانلاین پیش روست.
در حالــی با هم صحبت می کنیم که اقتصاد ایران 
درگیر بحرانی بســیار جدی است، افزایش نرخ دلار 
زمینه را برای رشد قیمت سایر کالاها را مهیا کرده و 
بهای همه کالاها در حال تغییر است، بفرمایید به نظر 

شما ایران به سمت ونزوئلایی شدن حرکت می کند؟
ما با ونزوئلایی شــدن فاصله داریم. اقتصاد ایران، هنوز 
در همین شــرایط نیز ظرفیت های مهمــی دارد. ما با دیگر 
کشورهای منطقه قابل قیاس نیســتیم.منابع زیرزمینی و 
فرصت های تجاری، ما را از دیگر کشورها متفاوت کرده است. 
از این بابت می گویم که ما با ونزوئلایی شــدن فاصله داریم. 
همین حالا که با یکدیگر صحبت می کنیم دلار خیز افزایش 
قیمت را برداشته است. اما بیایید فرض کنیم که برجام احیا 

شود، طبیعتا این شرایط دستخوش تغییر خواهد شد.
بسیاری معتقدند که فرصت احیای برجام از دست 
رفته است. طبیعتا طولانی شــدن روند مذاکرات و 
توقف آن بســیاری از افکار عمومی را به این نتیجه 

رسانده است که برجام دیگر قابل احیا نیست.
موضوع این است که ما نیاز به اصلاحات اساسی داریم. در 
شرایطی قرار داریم که باید در در داخل حکمرانی را اصلاح 
کنیــم و در خارج هم توافق اتفاق بیفتد. ملت به امید زنده 
است. باز شدن درها با اصلاح ســاختار حکمرانی می تواند 
امید را زنده نگه دارد.در شــرایطی که ما با بیشترین تنش 
بین المللی روبرو هســتیم، برخی شروع کرده اند به صحبت 
که ما روسری را برمی گردانیم و کاری می کنیم که در فضای 
مجازی فقط چیزی را ببینید که ما می خواهیم و ... . خوب 
این چشم انداز، بسیار تیره وتار است. با این چشم اندازی که 
ترسیم شــده اصلا نمی شود و نمی توانیم دستاوردی داشته 
باشــیم و امید ببندیم بــه بهبود اوضاع. بایــد همزمان با 
مذاکرات خارجی، مذاکرات داخلی نیز در ایران شروع شود. 

راهی جز این نیست.
شــما معتقدند که دولت همین حالا هم می تواند 
مذاکرات بین المللی را آغاز کند و توفیق داشته باشد؟
صراحتا بگویم یک چیزی را درک نمی کنم. اینکه چطور 
دولت آقای رئیسی دســتاوردهای دولت روحانی را نادیده 
گرفت. می توانســت این دســتاوردها را مصادره کند. اوایل 
فعالیت دولت قصدی نداشــتند که مذاکــرات را به نتیجه 
برسانند. مشــهود بود که می خواهند از دوره فعالیت دولت 
روحانی فاصله بگیرند. خودشان معتقد بودند که باید زمان 
بگذرد تا رسیدن به نتیجه به اسم دولت روحانی تمام نشود. 
پنج- شــش ماه پایانی دولت روحانی نیز مذاکرات را قطع 
کردنــد. الان دیگر یک ســال و نیم از عمر دولت رئیســی 
گذشــته و فاصله ما بــا دوره فعالیت دولــت روحانی زیاد 
شــده است. درست اســت که هزینه زیاد به کشور تحمیل 
شد اما وقتش رسیده دولت روشــن کند چه قصدی دارد. 

روشــن کند چطور می خواهد مشکل را حل کند. شما یک 
سئوال پرسیدید گفتید ما ونزوئلایی نمی شویم و من توضیح 
دادم با این وضعیت فاصله داریم اما بدتر از موقعیت ونزوئلا 
هم در جهان هســت. روســیه و آرژانتین را ببینید و این ها 
کلا کشــورهای ورشکســته اقتصادی هستند. خوب خطر 
اینجاســت که هم به سرنوشــت این ها دچار شویم. از نظر 
اقتصادی ورشکسته شویم که عوارضش را می توانید در این 

کشورها ببینید.
اتفاقا  دولت سیزدهم شــعارهای بزرگی داشت. 
وضعیت به گونــه ای بود که فقط شــعارهای آقای 
رئیسی به پایش نوشته نشد، شعارهای آقای زاکانی 
و آقای جلیلی کــه به نفع آقای رئیســی انصراف 
دادند و شعارهای کســی که حالا معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری است نیز پای آقای رئیسی محسوب 
می شود. بالاخره جمع کاندیداهای وعده هایی دادند 
که امروز جامعه نســبت به عدم تحقق شان حساس 
اســت. همه این آقایان الان در دولت کنونی پست 

دارند.
درســت اســت. اوایل دولت می گفتند مــا همه چیز را 
حل می کنیم. تصورشــان این بود خودشان توانا هستند و 
دیگران ناتوان بودند. این نگرش به نشناختن ابعاد مشکلات 
بازمی گردد .غافل بودند از اینکه ابعاد مشکلات کشور بزرگ تر 
از افراد و گروه هاســت. بحران صندوق های بازنشســتگی، 
کســری بودجه، روابط خارجی و تورم مزمن بســیار بسیار 
بالاست. حل این مشکلات یک دستی و هماهنگی میخواهد 
و بالاتر از این ها به تــوان اولویت بندی نیاز داریم اما آقایان 
با نوعی ســاده لوحی و تصور اشتباه از مشکلات می گفتند 
همه بحران ها حل می شود. ســئوال من از آقای خاندوزی 
این است. آقای خاندوزی مگر شما همان کسی نیستید که 
دوازده تا راهکار نوشــتی و تاکید داشــتی بدون برجام هم 
می شود اقتصاد کشور را اداه کرد. حالا که وزیر اقتصاد هستی 
چرا نتوانستی؟ حالا اگر بخواهد به این سئوال جواب بدهد 
حتما نقش تحریم را گوشــزد می کند و می گوید ارز مساله 
مهم اقتصاد ایران اســت. بعد از یک ســال و نیم از فعالیت 
دولت آقای رئیسی، تازه واقعیات اقتصادی و سیاستگذاری را 

درک کرده اند. تازه فهمیده اند با این توهمات نمی شود کشور 
را اداره کرد. خدا کند عاقل شــده باشند. هر کسی می تواند 
اشــتباه کند. این ها هم چون ساختار کشور را نمی شناسند 
یا بهتر بگویم نمی شــناختند وعده دادند. اما حالا برگردند. 
بیایند بپذیرند که اقتصاد و ســاختارها را نمی شــناختند، 
وعده هایی دادند حالا که فهمیدند لازمه ساختمان ســازی 
فقط داشتن ســیمان و میلگرد و ... نیست. منابع پولی هم 
می خواهد. ساختار وبرنامه هم می خواهد. پس اگر این ها را 
درک کرده اند در عمل نشــان دهند.ما هم بخیل نیستیم و 
به رویشــان نمی آوریم. کافی است نشان بدهند فهمیده اند 
اقتصاد یعنی محدودیت منابع. این ها اصلا این برداشــت را 
ندارند. فکر می کنند همه کاری را می شود انجام داد.لذا با این 
طرز تفکر معتقدم حتی اگر هماهنگ بودند نیز نمی توانستند 

مشکلات را حل کنند.
ما با مساله دیگری هم روبرو هستیم . موضوع این 
است که برخی معتقد بودند با یکدست شدن ارکان 
حکومتی فرصتی برای حل مشکلات ریشه ای ایجاد 
خواهد شــد اما در عمل دولت مستقر از این فرصت 
بهره نبرد. اتفاقا تیمی که فرمان اقتصاد را در دست 
گرفتند، از ناهماهنگی های عمیقی رنج می برند. کافی 
است به سخنان مقامات اقتصادی مختلف درباره یک 

مساله واحد نگاه کنید تا این مشکلات روشن شود.
من معتقدم حتی اگر تیــم اقتصادی هم هماهنگ بود، 
ابعاد مشــکلات جوری است که نمی شود آن را با شعار حل 
کرد. اولین گام این است که به این نتیجه برسیم که دولت 
مشکل را شناخته اســت. من این برداشت را ندارم. برجام 
تنها بخشی از مشکلات را حل می کند. موضوع این است که 
باید رویکردها اصلاح شود. شما ببینید، وزیر نفت ما مدت ها 
روبه روی دوربین نشســت و از زمستان سخت اروپا گفت و 
گفت و گفت. در حالی که به جای تمرکز بر این مساله باید 

بر توجهش را معطوف به داخل می کرد. 
یعنــی این هــا نمی دانند که اگر مردم فقــط و فقط دو 
درصد در مصرف سوخت زمستانی صرفه جویی کنند، بحران 
حل می شــود اما وقتی سرمایه اجتماعی نیست و دولت نیز 
تلاشی برای ساختن ســرمایه اجتماعی نمی کند، وضعیت 

می شــود این که می بینیم.اصل موضوع این است که مردم 
به این اطمینان برسند که آقایان دنبال منافع ملی نه منافع 
خودشان. در این صورت می بینید که مردم چطور خودشان 
بخش مهمی از مشــکلات را حل می کنند.من اعتقاد دارم 
هنوز هم می شود مشکلات را از بالا حل کرد. مگر امام برای 
حل بسیاری از مشــکلات فرمان نداد؟ حالا هم می شود با 

فرمان این کار را کرد.
مساله این است که ما در ابتدایی ترین موضوعات 
دچار اختلاف نظر هستیم. در حالی که آمارهای مرکز 
آمار ایران حکایت از رکوردشــکنی نرخ تورم دارد، 
مقامات دولتی صراحتا از کاهش نرخ تورم ســخن 
می گویند و معتقدند که تورم کاهش ۱۹ درصدی دارد.
این موضوع یکی از مهمترین و محوری ترین مشــکلات 
ماســت. دولت اتفاقا همــان زمان که تصمیــم گرفت ارز 
ترجیحی را حذف کند، آگاه بود که چه فشــاری به اقتصاد 
خانوار خواهد آمد. می دانســت که موج تــورم دوباره به راه 
می افتد. در یک کلام خودشان تبعات حذف ارز ترجیحی و 
افزایش قیمت ها را می دانستند. دو سه ماه پیش در جلسه ای 
بــودم، بحث این بود که اتفاقات پاییــز اتفاقات خوبی بود. 
برخی معتقد بودند که خیلی خوب شد و قبل از پخته شدن 
جریان اعتراض، برخی احساساتی شدند و بیرون ریختند چرا 
که در این شرایط شناسایی و دستگیر شدند و این حرکت از 

اتفاق بزرگتر و حرکت منسجم تر پیشگیری کرد.
گفتید هنوز فرصت حل مشکلات از بالا وجود دارد 

. اشاره شما دقیقا به چه موضوعی است .
هیچ توجیهی برای حل مشــکلات کشــور از سوی این 
دولت پذیرفته نیست و این دولت باید مسئولیت تام و تمام 
مشکلات و بغرنج تر شدن وضعیت را بپذیرد. آن چنان که 
از صحبت ها بر می آید نظــام چهار خط قرمز دارد. من این 
موضوع را می گویم چون صراحتا در کلاب هاوس اعلام شده 
و از ســوی کسی هم تکذیب نگردید. گفتند خط قرمز اول 
سازش با آمریکاســت. موضوع این است که امضای برجام 
اصلا به معنای سازش با آمریکا نیست. موضوع دوم شورای 
نگهبان اســت. فکر نمی کنم کسی دغدغه اش این باشد که 
شورای نگهبان نباید قوانین را با شرع و قانون اساسی تطبیق 
دهد.طبق قانون اساسی شــورای نگهبان همین وظیفه را 
دارد. سومی مساله حصر و چهارمی موضوع حجاب است. هنر 
دولت این است که با همین چهار خط قرمز تدبیر بیندیشد 
و مشــکلات را حل کند. حتی می شود دولت در سازمان ها 
و نهادهای دولتی موضــوع حجاب را دقیق پیگیری کند و 
برخی حوزه ها را حریــم خصوصی مردم تعریف کند . مثلا 
داخل خودروها را. اصلا هنر دولت همین اســت که با خط 
قرمزهای اعلامی بتواند مشــکلات را حل کند.من یک مثال 
می زنم تا روشن شود. نظام در فضای امضای برجام در دولت 

آقای روحانی هم شروطی داشت. 
یادتان باشــد خط قرمز این بود روز آغاز برجام باید همه 
تحریم ها لغو شــود. خوب در نگاه اول با این شرط، موضوع 
قابل حل نبود. برداشتن بسیاری از تحریم ها نیازمند کارهای 
مقدماتی بــود. دولت وقت اما چه کرد؟ نوعــی از توافق را 

تدارک دیدند که این شرط لحاظ شود. 
توافق کردند یک روز، روز توافق باشد و یک روز روز اجرا. 
در شش ماه ســعی کردند مجوزها را بگیرند تا در روز اجرا 
همه تحریم ها برطرف شــود. تیم حرفه ای این گونه توانست 
چارچــوب را رعایت کند.حالا هم ایــن انتظار می رود که با 
توجه به یک دستی حاکمیت، چنین تدبیرهایی برای حل 

مشکلات اندیشیده شود.

رئیس کمیســیون کســب و کار اتاق بازرگانی بر لزوم 
حرکت آزاد نیروی کار در کشور تاکید کرد و گفت: بخشی 
از مشکلاتی که درباره عدم تامین نیروی کار در کشور وجود 
دارد، از جوابگو نبودن دســتمزدها و عدم کفاف هزینه های 
زندگی ناشی است.به گزارش ایسنا، محمدرضا نجفی منش 
در نشست چالش ها و فرصت های جذب و استخدام بازار کار 
که امروز برگزار شــد، اظهار کرد: مساله بازار کار و اشتغال 
نیروهای کار تنها خاص ایران نیســت و در تمام دنیا مطرح 

است. 

یکی از مواردی که ســازمان تجارت جهانی بر آن تاکید 
کرده، حرکت آزادانه نیروی کار اســت کــه آلمان و اروپا و 
بســیاری از کشورهای جهان به این سمت حرکت کرده اند.

وی ادامه داد: اعتقاد من این است که باید حرکت آزاد نیروی 
کار را به وجود بیاوریم. هم اکنون بخشی از مشکلاتی که در 

خصــوص نیروی کار و عدم تامین آن در داخل با آن مواجه 
هستیم، مربوط به دستمزد یا هزینه ای است که برای نیروی 
کار در کشــور پرداخت می شــود ولی این دستمزد کفایت 
هزینه های زنگی را نمی کند و نتیجه اش این می شــود که 
افراد به ســمت کارهای کاذب و مشاغلی همچون تاکسی 

اینترنتی می روند تا هزینه های زندگی را تامین کنند.رئیس 
کمیسیون کسب و کار اتاق بازرگانی به حمایت از خانوارها 
در برخی کشورها اشاره کرد و گفت: در استکهلم اگر هزینه 
یک خانوار چهار نفره فرضا ۱۰ هزار فرانک اســت و حقوق 
حداقلی فرد ۸۰۰۰ فرانک باشــد، دولــت ۲۰۰۰ فرانک به 
عنوان کمک بلاعوض به وی می دهد تا حداقل های زندگی 
او تامین باشــد ولی اگر حقوق ماهیانه همان فرد ۲۰ هزار 
فرانک باشــد، از او مالیات می گیرد. چنین تفکری در کشور 

ما باید به جریان بیفتد. 

رئیس ســازمان امور مالیاتی با اشــاره به افزایش سقف 
معافیــت مالیاتــی کارمندان به ۱۰ میلیــون تومان گفت: 
این موضوع باعث می شــود ۳۵ هزار میلیارد تومان درآمد 
مالیاتی را از دست بدهیم.به گزارش ایسنا، داوود منظور در 
مجمع کارآفرینان ایران با تاکید بر اینکه نظام مالیاتی زمانی 
می تواند رشــد کند و تامین ملی برای دولت انجام دهد که 
کسب و کارها رونق بیشتری داشته باشد، اظهار کرد: موتور 
رشــد اقتصاد کارآفرینان جامعه هستند. نکته مهم درمورد 
رشــد درآمد ســرانه به درصد کارفرین جامعه برمی گردد. 
رویکرد وزارت اقتصاد تسهیل کسب وکار و تشویق کارافرین 
است. نگاه ما به مجموع فعالان اقتصادی نگاه بخشی نیست 
که درصدد باشیم بیشــترین میزان مالیات را وصول کنیم.
وی ادامــه داد: البته مالیات باید بر اســاس موازین قانونی 
اخذ شــود اما مالیات نباید به یک عامل بازدارنده در تولید 
و رشد اقتصای تبدیل شود. ضمن اینکه هدف تامین نمالی 
دولت است باید توجه داشت که اقدامات ما خللی به تولید 
و کســب وکارها وارد نکند.رئیس ســازمان امور مالیاتی با 
بیان اینکه این ســازمان هرگونه تسهیل گری که لازم باشد 
با دریافت مجوز قانونی انجام می دهد، اظهار کرد: در ســال 
جاری نرخ مالیات واحدهای تولیدی پنج واحد درصد کاهش 
یافت و پیش بینی شده اســت این میزان در سال آینده به 
هفت واحد درصد برسد. نظام اقتصادی و مالیاتی باید بیش 

از هرچیز به تولید فکر کند.در این راســتا پذیرفتیم که اگر 
شرکت های بورســی درآمدهای خود را به افزایش سرمایه 
ببرند معاف از مالیات شــوند.منظور در ادامه درمورد آستانه 
معافیت حقوق دســتمزد گفت: در لایحه بودجه سال اینده 
سقف معافیت مالیاتی حقوق کارمندان ماهانه هفت میلیون 
و ســالانه ۸۴ میلیون تومان پیش بینی شده بود که مجلس 
آستانه معافیت را تا ۱۰ میلیون تومان در ماه و ۱۲۰ میلیون 
تومان در ســال افزایش دادند. این تصمیم روی درآمدهای 
مالیاتی اثر کاهنده دارد.وی ادامه داد: برآورد می شود درآمد 
دولت از محل درامد مالیات حقوق و دستمزد در سال جاری 
به ۵۵هزار میلیارد تومان برسد و پیش بینی کرده بودیم این 
میزان در سال آینده حدود ۵۴ هزار میلیارد تومان باشد اما 
با تصمیم مجلس برآورد می شــود این میزان در سال اینده 
حداکثر ۲۰ هزار میلیارد تومان باشد که کاهشی حدود ۳۵ 
هزار میلیارد تومانی خواهد داشــت. اگر لازم است در سال 
آینده به افراد حقوق بگیر از نظر مالیاتی مســاعدت شــود 

سازمان امادگی دارد اثر کاهنده را بپذیرد.
تسریع استرداد 

مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان
منظور در ادامه با تاکید بر اینکه استرداد مالیات بر ارزش 
افزوده صادرکنندکان باید تســریع شود، اظهار کرد: میزان 
استرداد در ســال جاری بالغ بر ۱۲ هزار میلیارد تومان، در 

ســال قبل کمتر از ۷۰۰۰ میلیارد تومان و در سال ۱۳۹۹ 
نیز ۴۰۰۰ میلیارد تومان بوده اســت.وی با اشاره به قانون 
پایانه های فروشــگاهی عنوان کرد: اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی یک نقطه عطف است. حدود ۵۰۰ شرکت بورسی 
و دولتی به سامانه ملحق و ۸۰۰ همت صورت حساب صادر 
شــده است که از این میزان ۵۵ هزار میلیارد تومان مالیات 
بر ارزش افزوده ابراز شــده اســت. به طور کلی بالغ بر ۳۵ 
میلیون صورت حســاب صادر شده اســت. از ابتدای سال 
آینده نیز میزبان سایر اشخاص حقوقی خواهیم بود.رئیس 
سازمان امور مالیاتی از انجام مذاکراتی با بانک مرکزی خبر 
داد و گفت: درحال انجام مذاکره با بانک مرکزی هستیم تا 
دستگاه پذیرنده را به عنوان پایانه بپذیریم و مودیان را مکلف 
نکنیم که صندوق فروشــگاهی نصب کنند. بر این اساس، 
اطلاعات را از شاپرک خواهیم کرد.منظور با بیان اینکه۳۴۰ 
هزار میلیارد تومان مجمــوع معافیت های مالیات در قانون 
مالیات های مستقیم است، گفت: در سال گذشته ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان از محل ماده ۱۳۲ معافیت داشــتیم این نوع 

معافیت ها را برای توسعه تولید در کشور لازم می دانیم.
برخی مالکان ۱۰۰ خانه خالی دارند

رئیس سازمان امور مالیاتی توضیحاتی را درمورد مصوبات 
اخیر مجلس، شناســایی خانه های خالی و لوکس ارائه کرد.

داوود منظور در جمع خبرنگاران در پاســخ به سوال ایسنا 

درمــورد مصوبات مجلس درمورد لایحه بودجه و تفاوت آن 
با پیش بینی دولت اظهار کرد: طبیعی است که وقتی لایحه 
دولت به مجلس می رود، نمایندگان تغییراتی در آن اعمال 

کنند. 
ســازمان منتظر آخرین تصمیم مجلس اســت و هرچه 
تصویب شــود اجرا خواهیم کرد.وی در پاسخ به سوال دیگر 
ایســنا درمورد تفاوت برآورد دولت از درآمدهای ناشــی از 
محل مالیات با مصوبات مجلس توضیح داد: آنچه در لایحه 
پیش بینی شده برآورد است که ممکن است در عمل کم تر 
یا بیشتر شود. ما تلاش میکنیم اگر مجلس تغییراتی اعمال 
کند که اثــر کاهنده دارد با تمرکز بر شناســایی فرارهای 
مالیاتی آن را جبران کنیم.رئیس ســازمان امور مالیاتی در 
ادامه درمــورد آخرین وضعیت شناســایی خانه های خالی 
عنوان کرد: آخرین نســخه تعداد خانه های خالی را وزارت 
راه و شهرســازی در مرداد ســال جاری در اختیار سازمان 
قرار داد. به طور کلی ۵۲۰ هزار رکورد معرفی شد اما بالغ بر 
۲۰۰ هزار اعتراض وجود داشت.منظور ادامه داد: وزارت راه 
باید اطلاعات را دوباره پالایش و به تدریج ارسال کند. در این 
راســتا چند بسته اطلاعات تکمیلی ارسال شد و سازمان بر 
اساس آن مطالبات را انجام می دهد. برخی اطلاعات مربوط 
به مالکانی اســت که بیش از ۲۰ تا ۱۰۰ خانه خالی دارند و 

وزارت راه اطلاعات آن را در اختیار سازمان قرار می دهد.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی:

تدبیرنکنیموضعیتیخطرناکترازونزوئلاییشدنپیشروست
درک نمی کنم چرا رئیسی دستاوردهای روحانی را نادیده گرفت

رئیس کمیسیون کسب و کار اتاق بازرگانی مطرح کرد

ایجاد حرکت آزاد نیروی کار در کشور

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد

کاهش ۳۵ هزار میلیاردی درآمد مالیاتی دولت از حقوق کارمندان


